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Krisztus követése 
 

Kempis Tamás 21. századi olvasatban 

 

 
Egyházunknak ez a klasszikusa a 15. században keletkezett, illetve állt össze. 

Szerzőjének személye nem teljesen biztos; a kis könyv talán sokféle forrásból 

szövődött eggyé. Kolostorban élő szerzeteseknek íródott, amit aztán „laikusoknak” is 

jónak láttak ajánlani. Eredeti, latin címe találóbb: Imitatio Christi (= Krisztus 

utánzása).  

 

Ahogy más írásaimban, így ezen értékelésben sem kultúr- vagy vallástörténeti 

ereklyeként tekintek a szövegre (szinte csak ilyen szemléletű méltatók voltak a 

múltban és vannak a jelenben is), hanem azt keresem, mennyire segít ez engem (és a 

potenciális 21. századi olvasót) a Jézus-követésben, a jobbá-levésben.  

 

Nagyon sok konkrét dologban mutat (jó) utat, döbbent rá kisszerűségünkre, segít a 

lelkiismeretvizsgálatban (gyónás előtt vagy helyett). Többször hangsúlyozza az 

Istenbe vetett bizalom fontosságát, figyelmeztet a szeretet vezérlő erejére. 

 

Ami azonban nagy hibája, a keletkezési idejéhez kötött szemlélete. Ezen nem is 

csodálkozunk. Azon viszont joggal, hogy ezt korunk „fölkent” írástudói egyáltalán 

nem észlelik, sőt ugyanazon – ma már okkal kifogásolt – szavakkal, fogalmakkal  

hitelesítik.  

 

Mint föntebb említettem, alapvetően jó és hasznos (lenne) a mű, a sok pozitív tartalmat 

idézni – terjedelmi okok miatt – nem reális. Inkább arra mutatok rá, amit talán nem 

minden olvasója észlel, mégis rossz a hatása. 

 

A bordó színű szöveg a könyv tartalmából következő összefoglaló észrevételem. 

A narancs színű szöveg a könyvből vett idézet. 

A fekete színű szöveg a személyes értékelésem. 

 

Krisztus és nem Jézus követése. 

Jézus csak Emberfiának tekintette magát, sohasem messiásnak (= Fölkent, Krisztus). A 

Krisztus név alatt általában az Isten Fiát értik. Kétségtelen, Jézusnak az emberi, esetleg 

isteni természete nagy tanulmányok tárgya lehet. Elégedjünk meg itt annyival, hogy 

Istent követni reménytelen, egy embertestvérünket viszont lehetséges. 

 

Jézus értünk halt meg. 

Ez egy torzítás. Jézus hű maradt az Atyához mindhalálig. Csakis maga miatt. Hogy 

hűségének hatása van ránk, az tény, de Jézusnak esze ágában sem volt kortársai és 

kései követői áldozatául adni magát. 
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Maga a mi Urunk Jézus Krisztus sem volt egyetlen órányit sem szenvedés meg 

fájdalom nélkül, amíg köztünk élt. 

Nagy túlzás. Asztalosműhelyében valószínűleg szenvedés és fájdalom nélkül 

dolgozott. Amíg tanítványaival foglalkozott, legfeljebb lelkileg szenvedte 

értetlenségüket. 

 

Jézus egész élete kereszt volt és mártíromság,… 

Egyáltalán nem. S a legvégén is reménykedett, hogy elkerülheti a legrosszabbat.  

 

Úgy kellett – mondja az Írás –, hogy Krisztus szenvedjen… 

Semmiféle „Írás” nem mondta ezt, legfeljebb belemagyarázások. 

 

…annál kedvesebb Isten előtt, minél többet, keservesebbet szenvedett s vállalhatott 

érte. 

Mármint az ember szenvedett Jézusért. 

Kimutatható, hogy hitelesen nem mondott Jézus olyat, hogy érte szenvedni kell. Miért 

is kellene? Legfeljebb miatta, ha radikálisan próbáljuk követni az általa hirdetett isteni 

szándékot. 

 

…férfiasan hordozd Urad keresztjét, aki szeretetből, érted vállalta a kereszthalált. 

Amint föntebb írtam, nem értünk, hanem az Atya iránti hűségből vállalta. 

 

Ha rászánod magadat arra, amire való vagy, tudniillik a szenvedésre és a halálra, 

azonnal jobban érzed magad, és békére találsz. 

Mivel vádoljuk a Teremtőt? Milyen világot teremtett? Ahol mindenek előtt és felett 

szenvedés és halál van? Miért csak az ateisták veszik észre a teremtett világ 

szépségeit? 

 

Méltó volna, hogy örömest szenvedj egy keveset Krisztusért,… 

Miért kellene szenvednünk érte? Kinek tennénk ezzel jót? Neki nem, hiszen nem 

szadista. Magunknak sem, mert nem vagyunk mazochisták. 

 

Semmi sem kedvesebb Isten előtt, s evilágon nem üdvösségesebb, mint örömest 

szenvedni Krisztusért. 

Elképesztő tévedés! 

 

Bizony, ha valami jobban és hasznosabban szolgálná az ember üdvösségét, mint a 

szenvedés, Krisztus megmutatta volna szavával és példájával is.  

Az Atya akaratának teljesítése: egymás önzetlen segítése. Bizony, ezt megmutatta. 

 

Mennyei titkok befogadása.  

Jézus egyértelművé tette, hogy nincsenek ilyenek.  

 

…megvetett féreg vagyok én… 

Ma már tudjuk, hogy megfelelő önértékelés nélkül lelki sérültek vagyunk.  
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Ne fordítsd el tőlem arcodat… 

Hogyan is tehetne szerető Istenünk ilyet! 

 

…rettegj a Mindenható haragjától 

Ez a rettegtetés nagyon nagy hiba. Egy szerető Gondviselőtől félni, rettegni semmi 

okunk. Ez az Ószövetség káros hagyatéka. 

Az Isten nem mindenható: a szeretet köti, korlátozza Őt. Azzal ellentéteset nem tehet. 

 

Alázatosságra int. 

Önmagam alulértékelése értékelési zavar, betegségtünet. Csak a mellérendelődés a 

helyes, alárendelődés esetén a szeretet nem működhet. Tehát alázatoskodni, 

alázatoskodtatni helytelen. 

 

Az Úr megváltó. 

Pál szerint. Jézustól ilyenről nem tudunk. 

 

…világosságomat azért vontam vissza egy időre, hogy téged vigyázatra intselek, 

magamnak dicsőséget szerezzek. 

Kizárt, hogy az Isten tisztánlátásunkat akár csak időlegesen is akadályozza. Különösen 

nem azért, hogy Ő megdicsőüljön. Vegyük észre: ide betört az Ószövetség. 

 

Nem jár el az eléggé akkurátusan, aki egészen vígságra adja a fejét, elfeledvén egykori 

elesettségét és az Úrnak tiszta félelmét,... 

Azért egy kis vidámság nem árt. Az Istentől félnünk pedig oktalanság, ószövetségi 

maradvány. 

 

…magát semmire sem tartja, és őszintén megveti, s több örömét leli abban, ha mások 

is megvetik és megalázzák, mint ha tisztelik. 

Az alázatosság helytelenségén túl vegyük észre: ez kissé életidegen. 

 

Mert nem adatott meg mindenkinek, hogy mindent megtagadva a világtól elszakadjon, 

és szerzetesi életet éljen. 

Még szerencse! Már nem volna ember a Földön! De miért kellene az Isten teremtette 

világtól elszakadni és mindent megtagadni? Nyilvánítsuk Isten teremtői művét 

haszontalannak, fölöslegesnek, károsnak? 

 

Valóban az én Uram vagy, én meg a te szegény szolgád, aki tartozik azzal, hogy 

minden erejéből szolgáljon téged… 

Nem az Istent, hanem embertársainkat kell szolgálnunk. Hogy ez mennyivel nehezebb! 

 

…minden evilági dolog megvetésében… találsz igazi áldásra,… 

Csak akkor, ha Isten teremtői művét kárhoztatom. De hát tehetem ezt? 

 

Aki magát az engedelmesség alól ki akarja vonni, a kegyelemből vonja ki magát. 

A szerzetesi hármas fogadalom egyike az engedelmesség. Érthető, hogy a 

szerzeteseknek még ma is ez a kötelező. De szerencsére nem kötelező szerzetesnek 
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lenni. Az engedelmesség ugyanis nem felnőtt erény, hanem a gyermeké. A felnőtt 

felelősséggel dönt valaminek a helyességéről, s aszerint cselekszik, meggyőződésből. 

Ha ez ellen tesz, bűnt követ el. 

 

Kell, hogy egészen-igazán vállald önmagad megvetését,… 

Tanulj szót fogadni, por, tanulj megalázkodni, por és szemét, szokd meg, hogy 

mindenek lába alá való vagy. 

…mutatkozzál olyan alacsonynak és csekélynek, hogy mindenki rajtad járhasson, és 

megtiporhasson, mint az utca sarát. 

Ez a magamat semminek tekintés beteg tudatra vall. Igaztalan, igazságtalan, 

egészségtelen. 

 

Mert te nem haragszol örökké, és fenyegetésed sem tart sokáig. 

Jézus tiltotta a haragot; az Atya aligha adja alább. No és hogy fenyegetne?! 

 

Uram, szívesen vállalom érted, mindazt, amit tetszésedre van rám bocsátani. 

Sem az Isten, sem Jézus nem kíván semmit ránk bocsátani. És semmit sem kell vállalni 

Érte. Csak magamért. 

 

…de még az igazak és az üdvösségre indulók sem léphettek a mennyei birodalomba 

kínszenvedésed s halálod szent adójának lerovása előtt. 

A páli megváltás-elmélet szerint Istent Jézus vére által tudtuk kiengesztelni; ő volt az 

áldozati bárány. Pál nem tudott szabadulni ószövetségi tanulmányainak hatása alól. 

Ezzel szemben Istent nem kell áldozatokkal lekenyerezni (különösen nem Jézus 

vérével), ő ingyen bocsátja meg vétkeinket és ölel majd végleg magához (mindenkit).  

 

Ó, Izraelnek erős Istene, hív lelkek féltékeny oltalmazója, tekints szolgádnak 

igyekezetére és fájdalmára, légy segítője ott, ahová jutott. 

Ne gondold, hogy egészen magadra maradtál, még ha ideig-óráig rád bocsátok is 

valami zaklattatást, vagy elvonom vigasztalásomat, amely után kívánkozol. 

Az Ószövetségből van szerencsénk ismerni az erős Istent, aki népeket irt ki, hogy egy 

népnek kedvezzen… 

Az Isten biztosan nem bocsát ránk zaklattatást, nem vonja el vigasztalását. 

 

Mi háborítatlanabb a tiszta szándéknál, és mi szabadabb annál, aki semmi után nem 

vágyakozik a földön. 

Az a dolgunk hát, hogy túlemelkedjünk minden teremtményen, és önmagunktól is 

tökéletesen elszakadjunk, aztán megálljunk elragadtatott lélekkel és meglássuk végre, 

hogy te mindezek teremtője vagy, és semmi sem fogható tehozzád. 

Amíg valaki minden teremtménytől szabaddá nem teszi magát, nem tud akadály nélkül 

Istenhez törekedni. 

Már a latinoktól tudjuk, hogy az ismeretlen után nem vágyakozunk. Amit azonban 

látunk, s károsnak nem találjuk, hanem inkább hasznosnak, szükségesnek, miért ne 

vágyakozhatnánk utána? Isten miattunk teremtette. 
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Aki minden teremtménytől szabaddá teszi magát, az embertelen, már nem Isten terve 

szerint él. Akkor vagyunk Istenhez legközelebb, ha közel tudunk lenni 

embertársainkhoz. 

 

Ami nem Isten, az semmi, és semminek kell tartani. 

Túlzás. A házastársam, a gyermekeim, a szüleim, a felebarátaim nem semmik. 

 

Fiam, nem lehetsz tökéletesen szabad, ha teljesen meg nem tagadod önmagad. 

Értem én, hogy a nagyfokú önmegtagadásról mint erényről van szó. Ám ne essünk 

túlzásba: önmagunkból kivetkőzni lehetetlen. 

 

Bárcsak úgy volna a dolgod, és már eljutottál volna odáig, hogy ne élnél önmagad 

szeretetében, hanem szabadon az én rendelkezésemre állanál,… 

Az Isten rendelkezésére akkor állunk, ha szeretjük őt, aztán embertársainkat, mint 

önmagunkat. S mivel a szeretet elsősorban cselekedetekben nyilvánul meg, leginkább 

embertársunk segítése az isteni cél. 

 

Aki viszont a világot megvetve, a testet megtagadva téged követ, valóban bölcsnek 

bizonyul, mert a hiúságból igazságba, a testből lélekbe tér. 

Az egész világot megvetnünk helytelen lenne, csupán a benne rossznak fölismert 

dolgokat, vagy valaminek a túlzott mértékét. 

 

Szórd szét a háborús kedvű nemzeteket, törd meg őket hatalmaddal. 

Sorakoztasd föl, kérlek, nagy tetteidet, dicsőítsd meg jobbodat. 

Megint egy visszacsúszás az Ószövetségbe. Az Isten nem szór szét, inkább egybe 

gyűjt. Senkit nem tör meg. A nagy tettek és jobbod megdicsőítése megijeszt; ismerjük 

ezt az Ószövetségből. 

 

Ki vagy te, hogy halandó embertől félsz? 

Ma van, holnap már nem lesz sehol. 

Istentől félj, akkor emberek rettentése meg nem ijeszt. Mit árthat neked bárki szavával, 

rágalmaival? 

Inkább magának árt, mint teneked, Isten ítélete utoléri, akárki is. 

Istentől félni oktalanság.  

 

Uram, hányszor bízzam rád magam, mi mindenben mondjak le önmagamról? 

- Mindig és mindenkor, kicsiben is, nagyban is. 

Nincs semmi kivétel: azt kívánom, hogy mindent levess magadról. 

Nyilvánvaló túlzás. A jó tulajdonságaimat miért kellene megtagadnom?  

 

… hogy meg tudj halni magadnak, s örökké élj nekem. 

Az egészséges önszeretet és az örök élet nincs ellentmondásban. 

 

Az ember igazi előmenetele önmaga megvetése. 

Aki önmagát megtagadta, nagyon szabad és nyugodt. 

Az egészséges önértékelés lelki egyensúlyunk alapja. 
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Panaszkodhatom-e, Uram, ha elhagysz,… 

Isten soha nem hagy el. 

 

De némelyeknek mindenki előtt nyilvánvaló dolgokról szólok, másoknak kiválasztott 

titkokról, van, akinek jelekben és árnyékokban, gyöngéden jelenek meg, mások előtt 

eláradó világosságban nyilatkoztatom ki titkaimat. 

Az Isten nem ilyen. Mindenkinek világosan megnyilvánul, legfeljebb az antennáink 

minősége, erőssége különbözik. 

 

…én annyit adok mindenkinek, amennyit méltányosnak ítélek. 

Azt hiszem, ez sem helyes. Mindenkinek egyformán ad, de a felfogó képességünk és 

szándékunk különböző.  

 

Fiam, el ne csüggedj a fáradozásban, amelyet értem vállaltál,… 

Nem érte, nyilván önmagamért (esetleg embertársunkért) vállalunk valamit. 

 

…mindazt s még nagyobb küzdelmeket is érdemes vállalni az örök életért. 

Pontosítsunk: az örök életet mindenki megkapja (esőt ad igazaknak és gonoszoknak). 

Jobb közérzetünkért (boldogságunkért) érdemes. 

 

A földi élet napjai kevés számúak és gonoszak, fájdalom és szűkölködés a jellemzőjük. 

Azokban az embert ezer bűn beszennyezi, ezerféle szenvedély háborgatja, ezernyi 

félelem bénítja, ezer meg ezer gond megosztja, sokfelé ágazó kíváncsiság szétszórja. 

Sok hiúság rabbá teszi, sok tévedés elzárja előle a kilátást, sok munka őrli, kísértés 

görnyeszti, gyönyör lankasztja, ínség hervasztja. 

Ez bizony komoly vádlista a Teremtő ellen. De valóban ilyen világot teremtett? 

 

Ó mikor fogadsz magadhoz a te országodba, amelyet öröktől fogva elkészítettél 

azoknak, akiket szeretsz?  

Sajnos, a János-evangélium alapot ad arra vélekedésre, hogy az Isten országába csak 

az Istent szeretők jutnak be. Az Isten végtelen szeretetével aligha fér össze, hogy ideig 

való bűnökért örökre eltaszítson bárkit is. Hogy mi által, hogyan éri el Isten az ő 

elgondolását, azt még nem tudhatjuk. 

 

Én Istenem, ne távozzál el tőlem, haragodban el ne hagyd a te szolgádat. 

Sújtsd el tündöklő villámodat, és szórd szét ezeket: lődd ki nyilaidat, hogy az ellenség 

minden zavaró képe elfoszoljon.  

Szinte minden szava tömény Ószövetség; elfogadhatatlan. 

 

De boldog az az ember, aki a te kedvedért, Uram, elköszön minden teremtménytől, 

erőszakot vesz a természeten, és a test érzéki kívánságait a lélek buzgóságával 

keresztre feszíti, hogy eszmélése felhőtlen legyen, és neked tiszta imádsággal 

áldozzon, méltón az angyalok kórusában való részesedésre, mert magában s maga 

körül mindent eltüntetett, ami földi.  
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A Teremtő művét nem megtagadni kell, hanem dönteni a jó és rossz között. Hogyan is 

lehetne az Isten szerinti viselkedés, hogy az általa teremtett világon erőszakot veszünk, 

minden teremtménynek hátat fordítunk, s áhítattal a segítségünkre nem szoruló Isten 

elé járulunk? 

 

Ne azt kérd, ami neked kedves és kellemes, hanem ami nekem örömet és dicsőséget 

szerez; hiszen ha helyesen rangsorolsz, minden kívánságodnál és mindennél, amit 

megkívántál, többre kell tartanod az én rendelésemet, és azt kell követned. 

Ez megint émelyítően önimádatszerű. Egyszerű a forrást megtalálni: Ószövetség. 

 

Mert ha most önként lemondasz sok apró akarásról, akaratodnak örök beteljesülését 

nyered meg a mennyben.  

Hiszen ott mindent megtalálsz, amit csak akartál, mindent, amire vágyad irányulhatott, 

ott a tiéd lesz minden jónak teljessége, s nem kell félned, hogy elveszítheted. 

Egyáltalán nem igaz. Jó szándékú akaratomról nem kell lemondanom. Ha meg rosszat 

eredményezne az akaratom, azt odaát aligha érem el. 

 

Ott majd megmutatkozik az engedelmesség gyümölcse,… 

S az alattvalói alázat fejére tündöklő korona kerül. 

Most hát hajolj csak alázatosan mindenkinek keze alá,… 

Magamat alulértékelni egyensúlyzavart okoz, vagyis megbetegít. 

Az alázatosságra nevelés arra volt jó, hogy a szerzetesrendeket és a katonaságot 

ideológiailag fenn tudják tartani. Nem kétséges, hogy mindkettő (ha nem is 

egyformán) káros. 

 

De ha magadtól megfosztasz, mint gyakran tenni szoktad, képtelen vagyok arra, hogy 

fussak parancsaid útján,… 

Az Isten nem foszt meg magától minket. Irántunk való szeretete állandó és határtalan. 

A befogadókészségünkkel és -képességünkkel van baj. 

 

Mert kegyelem az a te barátod számára, hogy a világban szenvedhet és zaklattatást 

állhat ki teérted: bárakárhányszor, bárakárki kezétől engeded, hogy ez megessék.  

Az Isten nem kívánja, hogy érte szenvedjünk. Mire lenne ez jó neki? 

Ha szenvedünk, ez lehet a világ (istenihez képest) tökéletlen volta vagy embertársaink 

ártása miatt. Esetleg saját helytelen cselekedetem következményeként. 

 

Jó nekem, Uram, hogy megaláztál,…  

Dehogy jó a megaláztatás. De ne káromoljuk Istent: ő nem aláz meg senkit, hanem 

nagyon is tiszteli teremtményi méltóságunkat. 

 

Mert megtanultam ebből a te kifürkészhetetlen ítéletedtől való félelmet,… 

Aligha. Isten akarata nem kifürkészhetetlen, legalábbis annyiban nem, hogy titkai 

nincsenek. Ez az ítélet szó nem szerencsés (hagyjuk meg az Ószövetségnek!), hiszen 

büntetés kizárva, csakis szeretés lehetséges, magához ölelés. Ezért aztán a félelem 

fölöttébb oktalan. 
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Hála neked, hogy nem könyörültél azon, ami rossz bennem, hanem keserves 

csapásokkal sújtottál,… 

Isten nem könyörtelen és semmiféle csapásokkal nem sújt. Rossz tetteimnek lehetnek 

engem (és másokat) sújtó következményei. Az elemi csapásokat pedig célszerű a 

teremtett világnak az istenihez képest tökéletlen volta következményeinek tekinteni.  

 

…Uram, Istenem, lelkek mennyei orvosa, aki megsebesítesz és meggyógyítasz, az 

alvilágba vezetsz és visszahozol. 

Fegyelmező kezed rajtam, és még vessződ is okulásom. 

Értsük meg végre: az emberek az Ószövetség idején emberszabásúnak gondolták az 

Isten, aki hol büntet, hol jutalmaz. Jézus óta tudnunk kell, hogy az Isten csak szeretni 

képes. 

 

Tégy kezes és alázatos tanítványoddá, amint tenni szoktad,… 

Isten biztosan nem szokott alázatossá tenni senkit. Emberi méltósággal ruházott fel, s 

nem azért, hogy ezt levessük. 

 

…ne utáld meg bűnös életemet,…  

Isten a bűnt elveti, de nem a bűnös embert. Gondoljunk követére: Jézus hány bűnös 

emberrel cimborált, a farizeusok (és olykor tanítványai) botránkozásai közepette. 

 

Én nem emlékszem, hogy valami jót is tettem volna, inkább mindig a vétekre 

hajoltam,…  

Az irreális önkép nem segít a lelki tökéletesedésben. 

 

Mert képtelenség, hogy velem törődj és ugyanakkor örömödet leld a múlandó 

dolgokban is.  

Egyáltalán nem képtelenség! Az evilági dolgokat nem azért teremtette az Isten, hogy 

legyen mit megtagadnunk. 

 

…hogy legyőzzem a természetemet, amely ifjúságától fogva mindig a rosszra hajlik.  

Hiszen ez a természet az első emberben, Ádámban elbukott, a bűnbeesés 

következtében megromlott, s az ősi szennynek bélyege minden emberre 

átszármazik,…  

A bűnbeesés mítoszát még ideológiával is megtámogatjuk. Gondoljunk ártatlan 

újszülöttjeinkre, gyermekeinkre, unokáinkra: mind a rosszra hajlik? 

 

Félnek az angyalok és az arkangyalok, rettegnek előtted a szentek és az igazak,…  

Honnan veszi a szerző ezt az ostobaságot? Mert tudni nem tudhatja. Gyanítom: az 

Ószövetség istenképéből. 

 

Dávid király egész erejéből táncolt isten szövetségének ládája előtt, nem feledve, 

mennyi jótéteménnyel halmozta el Isten az atyákat, különféle zeneszerszámokat 

szerkesztett, zsoltárokat szerzett, és megtanította az embereket arra, hogy ujjongva 

énekeljenek… hogyan kell egész szívvel Istent dicsérni…  
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De könyörgöm, a hitelesség! Az nem fontos? Van-e sötétebb alakja az Ószövetségnek, 

mint Dávid? Érdemes utána olvasni. Gaztettei annyira közismertek voltak, hogy 

(legalább egy részüket?) az Ószövetség szerző-szerkesztői sem tudták elhallgatni, 

bármennyire is fényezték emlékét. Még halálos ágyán is azt hagyja fiának, 

Salamonnak örökül, hogy hány korábbi ellenfelét gyilkoltassa le! 

 

Nagyon fájdalmas dolog azért, hogy sokan alig vetnek ügyet erre az üdvösséges 

szentségre, mely az egeket örömmel tölti be, és a mindenséget fönntartja.  

Az Oltáriszentségről van szó. A szerző állításai leginkább elszállt gondolatainak 

termékei, megalapozatlanok. 

 

Nagy titok és nagy méltóság a papság, nekik megadatott az, ami az angyaloknak nem. 

Mert csak az Egyházban szabályszerűen fölszentelt papoknak van hatalmuk arra, hogy 

misét mondjanak és a kenyeret Krisztus testévé változtassák.  

A papi szerep fényezése egy kolostorban érthető. Ám Jézustól tudjuk, mi az igazi 

hatalom: a lábmosás végzése. El kell ismernünk: ez a legnehezebb. 

 

Íme, pap lettél, a szentmiseáldozat bemutatására nyertél fölszentelést.  

Szentmiseáldozat. Gondolkodjunk el ezen a szón. A hagyományos teológia a 

legszentebb áldozatnak nevezi, holott egyáltalán nem az. Mert milyen áldozatot hozok 

én ott? Elmondok néhány fohászt? Ettől senki sem lakott jól, senki sem gyógyult meg, 

senkinek a magánya nem szűnt meg. Ha Jézus ma közénk jönne, súlyos szavai 

lennének e visszaélésre. 

 

Nem valami könnyebb életformát választottál, amikor pappá lettél,… 

S az életszentségnek nagyobb tökéletességére szerződtél.  

Kétségtelen, nem könnyű a papi életforma. Ám könnyebb, mint egy családapának/ 

családanyának lenni. S komoly tévedés azt hinni, hogy az Isten nem a Teremtő 

munkájának folytatását várja el tőlünk. Ám ha a papot úgy képzeljük el (ahogy 

nemsokára kényszerűen lesz is), mint aki családos, kenyérkereső munkát végez, és 

emellett tanúságot tesz Istenről, akkor ez az életszentségnek valóban magas foka. 

 

Az ő társasága nem az utca népe, járás-kelése nem az emberek mindennapos útja, 

inkább az angyalokkal kell jóban lennie, és a földön a tökéletes életű emberekkel.  

Jaj-jaj. Hát elfeledjük Jézust? Az ő társasága bizony az utca népe volt, s nem a 

„tökéletes életű” emberek. 

 

…közbül állíttatott Isten és a bűnös ember közé,…  

Mármint a pap. Ennek az állításnak jézusi magalapozása érdekelne… 

 

Amint én a keresztfán… önként áldozatul adtam magamat az Atya Istennek 

bűneidért,…  

Pál ezt megtanította nekünk, de nem igaz. Az Atya nem kívánt áldozatot (különösen 

nem Jézust), hanem ingyen adja országát mindenkinek (a legnagyobb gonosztevőnek 

is). Jézus nem a mi bűneinkért vállalta sorsát, hanem hűséges maradt az Atyához 

mindhalálig. 
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Boldog az, aki Istennek adja magát egészen elégő áldozatul, valahányszor misét mond 

vagy áldozik.  

Ez már a nevetségesség határát súrolja. Ilyen olcsó egészen elégő áldozattá válni?! És 

ez még ismételhető is! 

 

Sokszor egyetlen szempillantásban megadja Isten, amit hosszú időn át megtagadott.  

Isten sohasem tagadja meg a szeretetét. Legfeljebb aktuálisan én nem vagyok képes 

azt fogadni. 

 

 

- - - - - - - - - - - - - - - - 

 

 

Így állunk hát a klasszikus művel. Elismerem, hogy sok jóra indító gondolat olvasható 

benne, ám a fönti szemléletbeli korlátok komolyan taszítanak. Olvasói tapasztalataim 

eredője: mindennapi kézvezetőnek nem ajánlom. 
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